
Závěrečná zpráva RTM za rok 2014

Opět se nám sešel rok s rokem a je na čase bilancovat. Rok 2013, kdy jsme z mládežnických 

šampionátů dovezli tři bronzové medaile, se samozřejmě překonává velmi obtížně, přesto se 

domnívám, že rok 2014 nedopadl o moc hůře, jestli vůbec. Pojďme si opět projít jednotlivé 

sekce spadající do úseku reprezentace mládeže, případně úseky úzce se dotýkající této sféry.

REPREZENTAČNÍ AKCE

1) ME družstev do 18 let  

Mistrovství Evropy družstev do 18 let se uskutečnilo v rumunském Iasi v polovině července. 

Českou republiku reprezentovala dvě družstva dívek, ročník 1996 není totiž u našich chlapců 

nijak  silný,  proto  jsem  preferoval  tuto  variantu.  O  medaile  mělo  bojovat  především 

zkušenější A-družstvo, ve kterém se představily naše dvě nejlepší juniorky Jana Maříková a 

Nataša Richterová. Cíl byl jasný: vybojovat medaili, holky byly nasazené v turnaji jako č. 2 

hned za Maďarkami. Bohužel zejména Jana si však do Rumunska nepřivezla nikterak oslnivou 

formu, dobře rozehrané partie zbytečně kazila především v časových tísních. Nataša hrála 

lépe,  ovšem i  ona nemohla  být  se  svým výkonem a  výsledkem stoprocentně spokojena. 

Konečné 4. místo sice není špatné, ale v tomto případě toto umístění rozhodně nemůžeme 

brát jako úspěšné. B-družstvo ve složení Nela Pýchová a Natálie Kaňáková jelo především na 

zkušenou, obě holky mohou tuto soutěž hrát ještě další tři roky. Samozřejmě se však i ony 

jistě chtěly poprat o co nejlepší umístění. Bohužel ani Nela s Natálkou nehrály v Rumunsku 

úplně nejlépe, přesto věřím, že nabraly cenné zkušenosti a v dalších letech na této soutěži 

rozhodně budou bojovat o medaile!

2) ME mládeže do 18 let  

Mistrovství  Evropy  mládeže  jednotlivců  proběhlo  v druhé  polovině  října  v gruzinském 

Batumi. Českou republiku na tomto mistrovství reprezentovalo celkem 18 mladých nadějí, 

z toho deset dívek a osm chlapců. Dle startovních pozic se měli o co nejlepší umístění poprat 

Thai Dai Van Nguyen (H14),  Richard Stalmach (H8) a Zuzana Gřesová (D12), všichni tři byli 

totiž nasazeni v první desítce svojí kategorie. Van navíc obhajoval bronz z předchozího ME 



mládeže,  přestože  to  měl  loni  těžší,  jelikož  hrál  vyšší  kategorii.  Stejně  jako  bronzová 

medailistka z Budvy Nela Pýchová. Van se po vlažném startu v podstatě nedostal na přední 

stoly, jeho konečné 15. místo tak můžeme brát maximálně jako solidní. Podobně jako Nelino 

22. místo. Nejlepší umístění nakonec vybojovala Martina Fusková, která dokonce hrála vyšší 

kategorii  D18,  věkově  mohla  hrát  ještě  i  D16.  O  to  cennější  je  její  vynikající  7.  místo!! 

Neméně skvělý výkon předvedl Matyáš Marek v H18, který je dokonce ještě o rok mladší než 

Martina! Jeho 16. místo ve velmi silné konkurenci je výborné! Oba dva naši hráči tak mimo 

jiné  přinesli  cenné  body  do  „pokladničky“  dotací  z MŠMT.  Fantastickým  způsobem  měla 

turnaj rozehraný již zmíněná  Zuzka Gřesová (D12). Po šesti kolech měla 5,5 bodu a vedla 

svou kategorii!! Náročná poslední tři  kola však bohužel nezvládla, a přestože konečné 13. 

místo je velmi slušné, po takovém startu má samozřejmě zároveň poněkud hořkou příchuť. 

Závěrem je  třeba zmínit  velmi  pěkná umístění  Ríši  Stalmacha (H8,  12.  místo)  a  Natálie 

Kaňákové (D16, 11. místo). 

Jako trenéři působili na ME mládeže kromě reprezentačního trenéra IM Stanislav Jasný a FM 

Luboš Roško.

3) MS mládeže do 18 let  

Mistrovství světa mládeže pro rok 2014 se uskutečnilo v daleké Jihoafrické republice. Přesto 

se i přes vysoké finanční náklady se do Durbanu vypravilo 13 hráčů a hráček (11 pozvaných, 2 

extra). Největším želízkem v ohni byla Jana Maříková v kategorii D18, nasazená jako číslo 6. 

Jana odehrála dobrý turnaj, přestože s herní stránkou svého projevu moc spokojená nebyla 

(což nebyli ani přítomní trenéři). I tak to stačilo na velmi pěkné 10. místo, a tudíž další body 

do statistik pro MŠMT. Na MS je konkurence samozřejmě velmi těžká, i přesto se do druhé 

desítky vešli ještě Martina Fusková (D16, 15. místo) a Thai Dai Van Nguyen (H14. 18. místo). 

Trenérsky na MS mládeže působili reprezentační trenér a GM Marek Vokáč.



INDIVIDUÁLNÍ PŘÍPRAVA

Tříčlenná subkomise mládeže vybrala do systému individuálních tréninků na období duben 

2014 až březen 2015 celkem 22 talentů, z toho 13 chlapců a 9 dívek. Od října 2014 pak byla 

ještě dodatečně zařazena Jitka Jánská, a to především za její velmi dobré výsledky během 

letních prázdnin.  Těchto 23 dětí  bylo rozřazeno do tří  kategorií,  nejlepší obdrželi  8 hodin 

měsíčně, další dvě skupiny 6 a 4 hodiny měsíčně. I tentokrát probíhala většina tréninků bez 

problémů  a  komunikace  s trenéry  byla  v pořádku.  Přesto  cítím,  že  v oblasti  individuální 

přípravy je potřeba provést určité změny, vynaložené prostředky, kterých je poměrně dost, 

možná  v tomto  případě  nejsou  využity  zcela  efektivně.  Pravděpodobně  bude  potřeba 

provádět ještě užší výběr a do systému individuálních tréninků zařazovat skutečně pouze cca 

10  vybraných  talentů,  kteří  mají  reálnou  šanci  dosáhnout  kvalitativních  výsledků  i  na 

mezinárodní scéně. Ostatní talenty by si pak pod patronát měla vzít Krajská centra mládeže. 

Podrobná statistika Individuálních tréninků (zejména výkonnostní nárůst jednotlivých hráčů 

a hráček) bude spolu s Koncepcí mládeže součástí materiálů pro konkurz na reprezentačního 

trenéra mládeže na přelomu března a dubna tohoto roku.

SOUSTŘEDĚNÁ PŘÍPRAVA

V roce 2014 proběhla dle plánu tři soustředění mládeže. První se uskutečnilo v květnu a bylo 

určeno  pro  medailisty  MČR  mládeže.  Pod  vedením  trenérů  IM  Davida  Kaňovského,  GM 

Marka Vokáče, IM Pavla Šimáčka a FM Luboše Roška se zúčastnilo 17 talentů. 

Druhé soustředění proběhlo na začátku října ve stejných prostorách jako první soustředění (v 

Kunžaku ve velmi příjemném penzionu Rošáda). Soustředění bylo určeno pro účastníky ME a 

MS mládeže, ačkoliv je pravdou, že pro účastníky MS nebyl termín příliš vhodný, soustředění 

začínalo dva dny po příletu z Afriky. Toho jsem si byl vědom, ovšem najít volné termíny od 

září  do  prosince  je  v nabitém šachovém kalendáři  mládeže  i  dospělých  téměř  nemožné. 

Přesto jsem rád,  že se soustředění  uskutečnilo.  Zúčastnilo se  jej  10  talentů,  jako trenéři 

tentokrát působili kromě reprezentačního trenéra mládeže GM Petr Velička, IM Josef Juřek a 

FM Luboš Roško. 

Závěrečné  třetí  soustředění  proběhlo  v kombinaci  se  soustředěním  juniorů  a  juniorek 

v Uherském Hradišti na konci roku. V mládežnické části se jej zúčastnilo celkem 10 talentů, o 



které se trenérsky staral FM Luboš Roško. Tohoto soustředění jsem se kvůli nemoci bohužel 

zúčastnit nemohl. 

Všechna tři soustředění proběhla myslím bez problémů a účastníci si z nich odvezli mnoho 

šachového ponaučení. Samozřejmou součástí všech tří soustředění byl také fyzický trénink, 

neboť i fyzická kondice je pro šachisty zcela nedílnou součástí dobrého výkonu za šachovnicí. 

OSTATNÍ FORMY PŘÍPRAVY

Webináře  = internetové semináře.  Samostatný  projekt,  běžící  druhým rokem,  který  jsem 

však měl  rovněž na starost  (stejně jako v předchozím roce),  proto si  jej  dovolím do této 

zprávy přidat, ačkoliv webináře přímo nepatří pod funkci reprezentačního trenéra mládeže. 

Webináře začaly úspěšně fungovat v dubnu roku 2013 a ve svém chodu pokračovaly i v roce 

2014,  během  něhož  se  uskutečnilo  celkem  51  přednášek.  Přičemž  průměrná  účast  na 

jednom webináři čítala 28 posluchačů. Někdy se však dostavilo i více než 40 talentovaných 

chlapců a dívek! Projekt je mezi mládeží i mezi rodiči velmi chválen, je to v současné době 

prakticky  jediná  live  forma,  jak  aktivně  využít  možnosti  moderní  doby  související 

s internetovým  připojením.  Webináře  mají  totiž  velkou  výhodu  v tom,  že  zcela  odpadají 

náklady na cestovné,  ubytování,  stravu atd.  I  z toho důvodu bych chtěl  v tomto projektu 

pokračovat  i  v letošním roce.  Na  základě  předchozích  zkušeností  bych  ovšem rád  udělal 

drobné  inovace  a  rozšířil  /  pozměnil  trenérský  kolektiv,  udělal  webináře  ještě  více 

interaktivnější, a tudíž pochopitelně atraktivnější pro případné zájemce. Mým cílem na rok 

2015 je, aby webináře měly průměrnou sledovanost minimálně 40 posluchačů!



ZÁVĚREČNÉ SHRNUTÍ

Rok  2014  považuji  co  se  týče  výsledků  na  ME  a  MS  mládeže  za  velice  dobrý, 

z reprezentačních akcí nejsem příliš spokojen s výsledkem a herním projevem juniorek na ME 

družstev mládeže. Soustředění proběhla v pořádku, stejně tak více méně i webináře (až na 

drobné technické problémy během tří až čtyř webinářů). Snad jen účast v druhé polovině 

roku 2014 nebyla až  tak  kvantitativní,  jak  bych očekával,  proto,  jak  jsem psal  výše,  jsou 

nasnadě  určitě  vylaďovací  změny,  aby  se  účast  kvalitativně  i  kvantitativně  navýšila. 

Individuální příprava, včetně motivačních stipendií (o těch zatím nemám podrobnější info, 

tudíž nemohu příliš hodnotit), probíhala standardně, ovšem i tady bude potřeba učinit jisté 

změny, jak je uváděno výše.

Pokud jde o administrativní práci reprezentačního trenéra mládeže, udělal jsem toho za rok 

2014 poměrně dost, možná i nad rámec svých povinností, nicméně uznávám, že se vyskytly i 

jisté problémy, zaviněné především mou nedbalostí a nedostatečnou pečlivostí. Následkem 

toho byly nepříjemné e-mailové komunikace atd. Toho jsem si plně vědom a beru to jako 

nesmírně cenné zkušenosti v tom ohledu, že vím, na co si v dalších letech dávat o dost větší 

pozor (samozřejmě za předpokladu, že bych byl i nadále reprezentačním trenérem mládeže). 

Zpracoval: IM Bc. David Kaňovský

reprezentační trenér mládeže
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